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Nyomtatott és online sajtó 
 

Hankó Balázs: szükség van az MCC-hez hasonló kiválósági központokra 
2025. május 24. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, Hír TV, 

Magyar Szó 

Kellenek olyan kiválósági központok, amelyek a jövő legtehetségesebbjeit képzik, ezt teszi a 

Mathias Corvinus Collegium (MCC) is szerte a Kárpát-medencében - mondta a kulturális és 

innovációs miniszter az MCC Közéleti programok és vitaakadémia képzésein részt vevők 

diplomaosztó ünnepségén szombaton Budapesten. Hankó Balázs úgy fogalmazott: "amikor a 

világháborgó tengerén az abnormalitásra nemet mondunk és békét vágyunk, (...) amikor a 

migrációval szemben az identitásunk és a családjaink mellett állunk ki, akkor a biztonságos 

jövőnket alakítjuk ki, ehhez szükségesek az egyetemek, a kultúránk, a családjaink, de kellenek 

a kiválósági központok is". Kiemelte: "ahhoz, hogy célba érjünk, tudásunkat meggyőzően, 

igazolhatóan minden erőpróbát kiállóan kell tudnunk átadni" ehhez szükséges a vita és a 

közéletben való aktív részvétel is. Mindez igaz Magyarországon, de még igazabb szerte a 

Kárpát-medencében: Kárpátalján, Erdélyben és Székelyföldön, "amikor a magyarok összetartó 

ereje az, amely jövőt formál és utat mutat" - jelentette ki a miniszter. Azt mondta, "több mint 

1100 éve vagyunk itt a Kárpát-medencében, ehhez pedig kellettek a családjaink, kellett a 

kultúránk, a tudásunk és a kreativitásunk, amely megtartott bennünket magyarnak". 

Hozzátette, "büszkék vagyunk az egyetemeinkre, legyenek bárhol a Kárpát-medencében". 

 

Nacsa Lőrinc: a sikeres nemzetépítés csak a nemzet minden tagjának 

bevonásával valósulhat meg 
2025. május 24. – MTI, Demokrata, Felvidék.ma 

A magyar kormány meggyőződése, hogy sikeres nemzetépítés csak a nemzet valamennyi tagját 

bevonva valósulhat meg - jelentette ki Nacsa Lőrinc, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért 

felelős államtitkára szombaton Prágában, a Cseh- és Morvaországi Magyarok Szövetsége 

(CSMMSZ) megalakulása 35. évfordulója alkalmából megtartott ünnepségen. "Ezért fontos, 

hogy a világ minden pontján, ahol magyarok élnek, legyenek életerős közösségek, amelyeknek 

fontos anyanyelvük és hagyományaik ápolása, nemzeti identitásuk megerősítése" - mutatott rá 

az államtitkár. "Örömmel tölt el, hogy a Cseh- és Morvaországi Magyarok Szövetségének 

köszönhetően itt, Csehországban is megtalálják a számításaikat azok, akiknek fontosak ezek az 

értékek, mert ezáltal nemcsak megmaradni, hanem erősödni is tudunk" - emelte ki. A 

CSMMSZ, a csehországi magyarok legnagyobb és egyetlen országos szervezete, szombaton 

Prágában ünnepi ülésen emlékezett meg megalakulásának 35. évfordulójáról. Az államtitkár 

méltatta a CSMMSZ eddigi munkáját és a magyar kormányzat nevében további sikereket 

kívánt a szervezetnek és a csehországi magyaroknak. Az államtitkár az ünnepi ülés előtt 

találkozott a CSMMSZ vezetőivel. Rákóczi Anna, a CSMMSZ országos elnöke és több vezetőségi 

tag tájékoztatta Nacsa Lőrincet a szervezet tevékenységéről, és köszönetet mondott a magyar 
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kormánytól kapott támogatásokért. Az ünnepi ülésen részt vett Baranyi András, Magyarország 

prágai nagykövete, valamint Kassai Hajnal, a prágai Liszt Intézet igazgatója. A csehországi 

magyarokat köszöntötték a szlovákiai Csemadok képviselői, jelen voltak a cseh kulturális tárca 

képviselői is. 

 

Szili Katalin Londonban: ma már intézményes a párbeszéd az anyaország és a 

diaszpóra magyarsága között 
2025. május 25. – MTI, Demokrata 

Ma már intézményes a párbeszéd az anyaország és a diaszpóra magyarsága között, beleértve a 

Kárpát-medencei magyarságot is - mondta vasárnap Londonban Szili Katalin. A 

miniszterelnöki főtanácsadó, aki az Egyesült Királyságban működő magyar közösségek 

vezetőinek negyedik országos találkozóján tartott előadást, úgy fogalmazott: kijelenthető, hogy 

az utóbbi tizenöt évben "összegyógyult" a nemzet. Szili Katalin kiemelte: az Alaptörvény 

nagyon világosan kimondja, hogy Magyarország felelősséget visel a határon kívül élő 

magyarságért, elősegíti közöségeik fennmaradását, támogatja őket magyarságuk 

megőrzésében, egyéni és közösségi jogaik érvényesítésében. Kijelentette: ezt azért is 

hangsúlyozni kell minden lehetséges alkalommal, mivel a 2012-ben hatályba lépett 

Alaptörvény előtti alkotmány még úgy fogalmazott, hogy Magyarország felelősséget érez a 

határokon túli magyarokért. "Az, hogy mit érzünk, teljesen szubjektív, a felelősségviselés 

viszont magában foglalja az áldozatvállalást akár anyagiakban és szellemiekben, vagy a kultúra 

terén" - hangsúlyozta Szili Katalin. 

             
Az RMDSZ Magyar Péter „kémvádjáról”: „a lehallgatások terén neki van 

tapasztalata”  
2025. május 25. – Krónika, maszol.ro 

Magyar Pétert minősíti az RMDSZ szerint, hogy a Tisza Párt elnöke a Fidesz javára történő 

„kémkedéssel” vádolta meg a szövetséget. Csoma Botond, az RMDSZ szóvivője, a szövetség 

képviselőházi frakcióvezetője a Krónikának röviden úgy válaszolt, hogy a Tisza Párt elnökének 

nagyváradi kijelentése „elsősorban Magyart minősíti”. „Valószínűleg magából indul ki, amikor 

kémnek nevezi az RMDSZ-t, köztudott, hogy a lehallgatások terén nagy tapasztalata van” – 

közölte a Krónika megkeresésére Csoma Botond. Az RMDSZ képviselője ezzel arra célzott, 

hogy Magyar Péter 2023-ban hangfelvételt készített az akkori feleségével, Varga Judit volt 

igazságügy-miniszterrel folytatott beszélgetésükről. Mindez hatalmas belpolitikai vihart kavart 

Magyarországon.  

 

A Fidesz kémjének nevezte az RMDSZ-t Magyar Péter Nagyváradon 
2025. május 24. – Krónika, erdon.ro 

Sajtótájékoztatót tartott tíznapos gyalogtúrája célállomásán, Nagyváradon szombaton Magyar 

Péter. Mint arról beszámoltunk, a Tisza Párt elnöke a békéért és a nemzeti összefogásért tett 
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„egymillió lépéses” országjáró gyalogtúrát Budapestről a bihari megyeszékhelyig. Váradi 

sajtótájékoztatóján az ellenzéki politikus csalódottságának adott hangot amiatt, hogy az 

RMDSZ politikusai nem fogadták a városba érkezésekor, és nem voltak jelen a várban mondott 

beszédekor. Magyar Péter az RMDSZ-esek távolmaradását annak tulajdonítja, hogy a 

szövetség a Fidesszel működik együtt. A Tisza Párt elnöke ugyanakkor úgy fogalmazott, hogy a 

Kelemen Hunor vezette alakulat „a Fidesz kottájából játszik”. Szerinte az RMDSZ csak azért 

tagja még az Európai Néppártnak, hogy ott a Fidesznek „kémkedjen”; mint ismert, az Orbán 

Viktor vezette kormánypárt 2021-ben lépett ki az EPP-ből. Megemlítette, hogy egyedül az 

RMDSZ szavazott nemmel a Tisza Párt tagfelvételére az EPP-ben.  

 

Nagyváradra érkezett Magyar Péter és támogatói menete 
2025. május 24. – maszol.ro 

Magyar Péter és mintegy húszfős kísérete szombat délelőtt lépte át a magyar–román határt az 

ártándi átkelőnél, és érkezett meg Nagyváradra. A Tisza Párt elnöke korábbi ígéretéhez hűen 

kis létszámú csapattal tette meg az utat. A politikus a nagyváradi székesegyház mellett, Szent 

László király szobránál mondott beszédet, felszólalásában kijelentette: az orbáni rendszer „a 

múlté, a végső visszaszámlálás megkezdődött”. A helyszínen ellentüntetők is megjelentek, akik 

„Hazaáruló!” és „Menj haza!” bekiabálásokkal fogadták őt - írja az Euronews. Magyar Péter tíz 

nappal korábban indult el gyalog Budapestről, hogy „Egymillió lépés a békéért és a nemzeti 

összefogásért” elnevezésű kezdeményezésével elérje Nagyváradot. Az akciót azt követően 

hirdette meg, hogy Orbán Viktor miniszterelnök a romániai elnökválasztás előtt elismerően 

beszélt George Simionról, a szélsőjobboldali, nyíltan magyarellenes elnökjelöltről. Magyar 

Péter szerint ezzel Orbán „elárulta a külhoni magyarságot és a nemzetet”. 

 

Ellentüntetők is fogadták Nagyváradon az árulásról beszélő Magyar Pétert  
2025. május 24. – Krónika, erdon.ro 

Nagyváradon zárta szombaton a békéért és a nemzeti összefogásért megtett, „egymillió 

lépéses” országjáró gyalogtúráját Magyar Péter. A Tisza Párt elnöke reggel lépte át a határt, 

hogy több tucatnyi kísérőjével Várad felé vegye az irányt. Délután több száz fős közönség, illetve 

ellentüntetők csoportja előtt mondott beszédet az ellenzéki politikus a váradi várban, Szent 

László szobra előtt, lezárva 11 napos gyalogtúráját, melyet Orbán Viktor miniszterelnök tihanyi 

beszéde „ihletett”. Véget ért az egymillió lépés, de valójában csak most kezdődik el valami 

igazán fontos – közölte Magyar Péter Facebook-oldalán, nem sokkal nagyváradi beszéde után. 

„Tizenegy napja indultunk el Budapestről. Nem kampányútra, nem PR-akcióra – hanem 

zarándoklatra. Lépésről lépésre haladtunk egy olyan ország felé, amelyben nem a gyűlölet, 

hanem az emberség mutat irányt. Ahol a másik nem ellenség, hanem honfitárs. Ahol nem 

félelemre, hanem bizalomra épül a politika” – olvasható a bejegyzésben.  
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Tüntettek Sepsiszentgyörgy egyetlen román középiskolájának diákjai és szüleik  
2025. május 23. – MTI, Krónika, maszol.ro, Székelyhon 

Iskolájuk felújításának befejezéséért tüntettek Sepsiszentgyörgy egyetlen román 

középiskolájának, a Mihai Viteazul Főgimnáziumnak a diákjai és szüleik pénteken, az öt éve 

tartó munkálatok befejezését kérve. A Calea Neamului (Nemzet Útja) szélsőséges szervezet 

szerint a székelyföldi város vezetése „blokkolja” a munkálatokat. A sepsiszentgyörgyi sajtó 

beszámolója szerint pénteken délután mintegy kétszázan tiltakoztak a székelyföldi város 

polgármesteri hivatala előtt, kérve a beruházás mielőbbi befejezését, és azt, hogy jelenleg a 

város különböző pontjain tanuló diákok egyetlen épületben tanulhassanak. A közösségi 

oldalakon közzétett videófelvételek szerint a tiltakozók azt skandálták, hogy elfogyott a 

türelmük, tetteket kérnek és nem szóbeli ígéretet. A transzparenseket tartó tüntetőket az eső 

sem tántorította el a tiltakozástól. akab István Barna városmenedzser a lap szerint arról 

biztosította a szülőket, hogy gyerekeik szeptembertől a munkálatok befejezésééig az iskola 

udvarán felállítandó konténerosztályokban tanulhatnak, és nem kell különböző helyszínekre 

ingázniuk. 

 

Felszabadítaná politikai képzelőerőnket az alternatív érdekérvényesítésért 

fellépő Egyenlőbb Erdélyért Mozgalom  
2025. május 23. – Krónika 

Felszámolná az „informális politikai alkuk” erdélyi magyar világát, felszabadítaná az erdélyi 

magyarok politikai képzelőerejét az Egyenlőbb Erdélyért Mozgalom, amely alternatív 

érdekérvényesítési csatornákon keresztül szeretne cselekvően fellépni a közösségünkben 

tapasztalt társadalmi egyenlőtlenségekkel, igazságtalanságokkal szemben. Az éppen a 

romániai államfőválasztás sorsdöntő hétvégéjén bemutatkozott, civil szakértőket tömörítő 

Egyenlőbb Erdélyért Mozgalom egyik alapítója, Toró Tibor kolozsvári politológus a 

Krónikának adott interjúban felvázolta a kezdeményezők által legégetőbbnek tartott 

problémákat, amelyek megoldása tematizálást, megjelenítést, újragondolást feltételez – 

többek között a Magyarországgal fennálló viszonyunk is.  

 

Tettekkel kellene megköszönni a magyarok voksait 
2025. május 23. – maszol.ro 

Köszönet jár a magyar szavazatokért, de ezt nem csak szavakkal, hanem tettekkel kell kifejezni 

– véli Dan Tăpălagă. A G4Media portál menedzsere egy véleményanyagában kiemelte, hogy az 

RMDSZ-vezetők és az egyházak falat húztak a szélsőséges és szuveranista árral szemben, 

példás mozgósításuk révén hozzávetőleg 630 ezer magyar szavazatott május 18-án az 

államfőválasztás második fordulójában, a 95 százalkuk pedig Nicușor Dant támogatta az 

ultranacionalista George Simionnal szemben. Ennek is köszönhető, hogy Románia 

megmenekült. Szerinte az RMDSZ egyértelműen megmutatta, hogy nem Budapest irányítja, 

bebizonyította lojális Románia demokratikus jövője iránt. Bámulatra méltónak nevezte 

ahogyan az erdélyi magyarok Európáért és annak értékeiért harcoltak, és szerinte most 

elérkezett az idő, hogy a román többség megköszönje. És nem csak szavakkal, véli Tapalaga aki 
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minimális normalitásnak tartaná, ha például betartanák az anyanyelvhasználati törvényeket 

azokban az önkormányzatokban, ahol a magyar lakosság aránya meghaladja a 20 százalékot. 

 

Hogyan lett Hunyad megye országos első? 
2025. május 23. – Nyugati Jelen 

Erdély szinte minden jelentősebb városának van magyarországi testvérvárosa. A 

rendszerváltás után gombamódra szaporodtak a kétoldalú kapcsolatok, az abszolút elsőség 

azonban nem a tömbmagyar vidéket vagy a jelentős magyar lakosságú határ menti 

nagyvárosokat illeti, hanem a Hunyad megyei szórványt. Vajdahunyad és Szombathely, illetve 

Hunyad és Vas megye közötti testvéri kapcsolat ugyanis már közvetlenül a rendszerváltás után 

megalakult. Rögtön a Ceaușescu-diktatúra bukása után, 1989 utolsó napjaiban, illetve 1990 

első napjaiban alakultak meg spontán módon a magyarság helyi szervezetei. 1990. január 6-án 

Kolozsváron volt az első tanácskozás, a helyi szervezetek akkor egyesültek országos RMDSZ-

szervezeté. Nagygyűlés volt, rengeteg küldött érkezett Erdély minden sarkából, és sok volt a 

magyarországi vendég is, beleértve Szombathelyről. Azokban a napokban óriási volt a 

lelkesedés belföldön és külföldön egyaránt, Magyarországról nagyon sok segélyszállítmány 

érkezett, emlékszik vissza Takács Csaba, az RMDSZ egykori ügyvezető elnöke, a Communitas 

Alapítvány vezetője. 

 

Magyarul üzent Nicușor Dan: „Együtt sikerülni fog!” 
2025. május 24. – maszol.ro, Székelyhon, Krónika, erdon.ro 

Románia frissen megválasztott államfője, Nicușor Dan pontokba szedett átfogó 

köszönetnyilvánítással fordult a választókhoz. Szombaton Facebook oldalán közzétett 

bejegyzésébe nemcsak a kampányban őt támogató polgároknak, hanem a társadalom minden 

rétegének köszönetet mondott. A magyar közösségnek is magyarul üzent: „Együtt sikerülni 

fog!” Románia – folytatjuk a demokratikus, európai és transzatlanti utat a jobb jövő 

reményében! - írta közösségi oldalán a megválasztott elnök. Nyomatékosította: „nincsenek 

megmentők – mi magunk építjük fel azt az országot, amelyre vágyunk, együtt.” Hangsúlyozta, 

hogy a változáshoz kollektív felelősségre, bizalomra, türelemre és kitartásra van szükség. 

Beszédében végig a közös jövő, az egység és az együttműködés gondolatát helyezte 

középpontba. 

 

Magyarellenes diverziókeltés: cáfolja a megyei tanács az ópálosi román katonai 

emlékű eltávolításáról szóló álhírt  
2025. május 25. – Krónika 

Cáfolatot tett közzé az Arad megyei önkormányzat, amelyben határozottan visszautasítja a 

második világháborús ópálosi román katonai emlékmű lebontásáról szóló információt. A 

megyei tanács diverziókeltésnek tartja a Facebookon megjelent álhírt, mely több 

magyarellenes hangulatkeltő megfogalmazást tartalmaz. Az önkormányzat a cáfolattal 

egyidejűleg azt is közölte, hogy az audiovizuális tanácshoz és a rendőrséghez fordul az ügyben. 

„Durva hazugság!” – ezzel kezdte vasárnap délelőtt közzétett cáfolatát az Arad megyei 

E
rd

é
ly

 

https://nyugatijelen.com/jelenido/hogyan-lett-hunyad-megye-orszagos-elso
https://maszol.ro/belfold/Magyarul-uzent-Nicusor-Dan-Egyutt-sikerulni-fog
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/cafolja-a-megyei-tanacs-az-opalosi-roman-katonai-emleku-eltavolitasarol-szolo-alhirt
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/cafolja-a-megyei-tanacs-az-opalosi-roman-katonai-emleku-eltavolitasarol-szolo-alhirt


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. május 26. 

 

 

önkormányzat, amelynek vezetősége a Facebookon szombat délelőtt megjelent információra 

reagál, miszerint az Arad-hegyaljai Ópálos (Păuliș) község bejárata előtt, a 7-es számú országút 

(DN7) mentén álló román hősi katonai emlékművet el akarják távolítani, ami „egy újabb 

támadás Románia történelme ellen”.  

                              
Gubík László visszakapta a szlovák állampolgárságát 
2025. május 23. – Új Szó  

A Magyar Szövetség elnöke a napokban visszakapta szlovák állampolgárságát, amelyet akkor 

veszített el, amikor 2011-ben felvette a magyar állampolgárságot. Gubík László tavaly 

kérvényezte szlovák állampolgárságának megújítását, miután szeptember végén 

megválasztották őt a Magyar Szövetség elnöki posztjára. A szlovák állampolgárságot 2011-ben 

veszítette el, miután élt a magyar kormány kínálta lehetőséggel, és felvette a magyar 

állampolgárságot.  Május elején kaptam meg az értesítést, hogy visszakaptam a szlovák 

állampolgárságot – tájékoztatta az Új Szót Gubík. Egyelőre azonban még nem jelentette be, 

mert most készül a személyi igazolványa.  Gubík az állandó lakhelyet már tavaly kérvényezte 

magának, amihez szüksége volt a pártelnöki poszt betöltéséhez. Akkor még nem kellett a 

szlovák állampolgárság, de ha indulni akar a parlamenti választáson, akkor azt mindenképpen 

vissza kellett szereznie. A szlovák parlament képviselője csak olyan szlovák állampolgár lehet, 

aki betöltötte a 21. életévét, és nincs korlátozva választójogában.  2010-ben, még Robert Fico 

első kormányzásának végén módosította a parlament a szlovák állampolgársági törvényt, és 

teljesen megtiltotta a kettős állampolgárságot. 

 

Parlamenti párt lehet a Magyar Szövetség? 
2025. május 23. – Ma7  

A Metszetben ezúttal a Magyar Szövetség előtt álló lehetőségeket és kihívásokat vitatta meg 

Kövesdi Károly újságíró, Kartai Gergő alkotmányjogász, Németh Ilona képzőművész, aktivista 

és Szalay Zoltán újságíró. Vendégeink megvitatták, alkalmas lehet-e a lokálpatriotizmus a 

magyar választókat szétszakító ideológiai szakadék meghaladására. Arra is keresték a 

válaszokat, van-e esélye a magyar etnikai pártnak újra megszólítani a szlovák pártok felé 

tájékozódó magyar szavazókat. Górcső alá vették, hogy a megosztott szlovákiai közéletben 

lehet-e a mérleg nyelve a magyar párt. Kövesdi Károly hangsúlyozta, jó jeleket lát, az erők 

újjászervezése zajlik. Szalay Zoltán úgy fogalmazott, látja a változás jeleit, a párt stabilabbnak 

mutatkozik a korábbihoz képest, de ahhoz, hogy a Magyar Szövetség a szlovák demokratikus 

pártok partnere legyen, strukturális változtatásokra és azokat támogató társadalmi 

folyamatokra lenne szükség. Németh Ilona szerint a korszakváltás az egész világon érzékelhető, 

és ezt bizonyos szempontból leköveti az a változás is, ami a szlovákiai magyar politikában 

bekövetkezett. Kartai Gergő hangsúlyozta, az irány jó, mivel a változás egyben 

paradigmaváltást is jelent, meg kell adni ehhez a szükséges időt. 
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Őry Péter levélben fordult a diszkriminált települések vezetőihez 
2025. május 23. – Ma7, Felvidék.ma  

Őry Péter, a Magyar Szövetség alelnöke, a Pro Civis polgári társulás vezetője levélben fordult 

azon települések polgármestereihez, amelyek a közel 20 éves önkormányzati finanszírozási 

rendszer rossz mutatói miatt évről-évre jelentős összegtől esnek el. Azt szeretnék elérni, hogy 

az új finanszírozási rendszer jobban tükrözze az önkormányzatok aktuális szükségleteit. 

Nemzetközi felmérések is bizonyítják, hogy a klímaváltozás következtében a fűtési igény egész 

Európában, így Szlovákiában is drasztikusan csökken, a déli régiókban az épületek hűtésének 

szükséglete pedig egyre nő. Ezeket a mutatókat nálunk figyelmen kívül hagyják. Őry 

hangsúlyozta, hogy a Pro Civis polgári társulásban immár 6 éve küzdenek azért, hogy az 

önkormányzati finanszírozás mutatói ne különböztessék meg hátrányosan a 300 méter 

tengerszint alatti, valamint a kisebb településeket és azok lakóit.  “A téma újra napirendre 

került, hiszen az országos érdekvédelmi szervezet is tervezi a jelenleg érvényes rendszer 

módosítását. 

 

Először lehet női országos elnöke a Csemadoknak. Tisztújítás a Csemadok 

Galántai – Vágsellyei Területi Választmányában. 
2025. május 23. – Ma7 

A Galántai Városi Művelődési Központ esztrádtermében tartotta 40. tisztújító területi 

konferenciáját május 24-én a Csemadok Galántai és Vágsellyei Területi Választmánya. A 

konferencia megválasztotta a területi választmány új elnökét, és javaslatot tett a leendő 

országos elnök személyére is. A mandátum bizottság jelentése szerint a 40. területi 

konferencián való részvételre a Galánta – Vágsellye TV alapszervezeteinek évzáró taggyűlésén 

69 küldöttet választottak. A 69 küldött közül 59-en jelentek meg a konferencián, vagyis a 

meghívottak 86 százaléka. Ezzel a területi konferenciát határozóképesnek nyilvánították. A 

megjelenteket a területi választmány elnöke, Baranyay Alajos köszöntötte. Az elnöki 

köszöntőben hangsúlyozta, a sok baj és a kedvezőtlen körülmények ellenére is már 75 éve tud 

dolgozni a Csemadok. Köszönve ezt a területi választmányoknak, alapszervezeteknek, aktív 

tagoknak és az alapszervezetek mellett dolgozó művészeti csoportoknak. Az elnök szerint a 

nemzeti megmaradás alapja a Mátyusföldön is az összefogás. 

 

Miért dobban akkorát a szív, ha megmozdul a csizma és megszólal a hegedű? 
2025. május 24. – Ma7 

Igazán különleges napon kalauzoljuk át a ma7 nézőit - tánc, zene, hagyomány, jókedv, és 

minden, ami egy közösséget élővé tesz. Tartsanak velem, körbejárjuk együtt a Táncfórum által 

életre hívott táncháztalálkozót, benézünk a kulisszák mögé is, és közben megtudjuk, miért is 

dobban ilyen erősen a szív, amikor megszólal a hegedű és megmozdul a csizma! Negyedik éve, 

hogy a Táncfórum, a Szlovákiai Magyar Néptáncosok Szakmai Egyesülete visszahozta 

Komáromba a Szlovákiai Magyar Táncháztalálkozó eseményét. Stábunk pedig az elmúlt 

években mindannyiszor kint járt és elmondhatjuk, a hangulat pazar, ebből szerettünk volna 

ízelítőt adni és meghozni minden néptáncos és nem néptáncos kedvét az eseményhez.  Gálik 
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Gábor, a Táncfórum elnöke elmondta, idén kimondottan a hazai együtteseknek adnak teret a 

bemutatkozásra, így a tavaly megrendezett Szlovákiai Magyar Néptáncosok Szakmai Minősítő 

Gáláján sikeresen szereplő négy együttes gálaműsora volt a két nap fő produkciója. 

 

Gróf Esterházy János emléktáblája lelki iránytűt mutat az ipolysági magyar 

közösségnek is 
2025. május 24. – Felvidék.ma  

Az ipolysági Fegyverneki Ferenc Közös Igazgatású Katolikus Iskola udvarán május 23-án 

méltóságteljes ünnepség keretei között leplezték le gróf Eszterházy János emléktábláját. A kis 

parkban elhelyezett emlékjelnél a magyar közösség együtt hajthat fejet Isten szolgája Esterházy 

János emléke előtt.   Mint az ünnepség kiemelték: Esterházy János életét a magyar nemzet, a 

keresztény hit és az emberi méltóság szolgálatába állította. „Ma egy olyan emléktáblát avatunk, 

amely nem csupán kőbe vésett nevet és évszámokat hordoz, hanem példát, örökséget és lelki 

iránytűt is.  Az emléktábla, melyet most felavatunk, legyen nemcsak emlék, hanem élő jel: 

hirdesse Gróf Esterházy János nevét, szellemiségét, és azt a szeretetet, amely népéhez és 

Istenhez fűzte őt egész életén át” – fogalmaztak a köszöntőben. A meghitt eseményen többek 

között jelen volt Gubík László,a Magyar Szövetség elnöke, az Esterházy Akadémia alapító 

igazgatója, dr. Molnár Imre történész, Esterházy-kutató; Madarász Róbert, a komáromi 

Marianum Iskolaközpont igazgatója, a Patrona Nostra közhasznú társaság elnöke; Zachar Pál, 

Ipolyság polgármestere; Lancz Roland történész; Parák József püspöki helynök. 

                 
„Fergetegesen sikeres” volt az idei Vajdasági Vágta 
2025. május 25. – Pannon RTV, Magyar Szó 

Igazi közösségépítésnek lehettek a szemtanúi azok, akik szombaton kilátogattak a szabadkai 

lóversenypályára, hangsúlyozta Bunford Tivadar a XIII. Vajdasági Vágta döntője után. Az 

esemény egész délután színes programokkal várta az érdeklődőket. A lovasfutamok mellett a 

résztvevők figyelemmel kísérhették a kocsitoló versenyt, az Imperial Lovasklub díjlovaglóinak 

bemutatóját, valamint kirakodóvásár is tarkította a rendezvényt.  Ezen felül a főzőversenyt is 

hatalmas érdeklődés övezte, közel 50 csapat készítette el a betyárgulyást gazdagon. Bunford 

Tivadar, a Háló Vajdasági Fejlesztési Alapítvány elnöke szerint az esemény legnagyobb sikerét 

az együttlét és a közösség érzése jelenti.  

 

Közösségi összefogás, helyi értékek bemutatása 
2025. május 25. – Pannon RTV, Magyar Szó 

Az Adrenalin-tónál tartották meg negyedik alkalommal az I. Helyi Közösség Napját Adán, ahol 

egész napos programok várták a látogatókat. A rendezvény horgászversennyel indult, emellett 

főző- és palacsintasütő verseny, sportvetélkedők, sakk és pikádó, valamint egy különleges 

tematikus kiállítás is színesítette a napot Viselet újragondolva címmel. Ezen a napon tartotta 

meg a Tűzsziget Találkozó elnevezésű programját az I. Helyi Közösség hagyományápoló 
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csoportja is. A színpadi műsorokban több helyi egyesület is fellépett, hagyományőrző és 

kulturális produkciókkal. A rendezvény a közösség összefogásáról, a hagyományok ápolásáról 

és a helyi értékek bemutatásáról szólt. 

 

Népzene és eszem-iszom a palicsi Folk Music Festen 
2025. május 25. – Pannon RTV  

Népzenétől volt hangos a palicsi Vigadó terasza tegnap. A 11. Folk Music Fest hazai és 

nemzetközi fellépőket is vendégül látott. Szombaton négy zenekar húzta a muzsikát. A fesztivál 

elsődleges célja az autentikus magyar népzene népszerűsítése. A zenei kínálat mellett 

kirakodóvásárral, gasztro-sarokkal és borutcával is kedveskedtek a látogatóknak. Változatos 

repertoár fogadta a látogatókat a kétnapos népzenei rendezvényen. Szombaton elsőként a 

szabadkai Duhaj zenekar lépett színpadra, majd a Pántlika énekegyüttes és a Csörömpölő 

zenekar előadói hozták el a Kárpát-medence legdélebbi népzenéit. Este pedig a Dűvő zenekar 

és a Tamburás Tesók koncerteztek. A Folk Music Festre Vajdaság minden részéről érkeztek 

népzene kedvelők, akik fontosnak tartják a hagyományaink ápolását. Fecser Orsolya, 

Csonoplya: „Mert ez az örökségünk. Szerintem minden fiatalnak meg kellene ismernie, hogy 

milyen az a népdal és milyen a néptánc. Most már egyre többen táncolnak Vajdaságban is, sok 

táncegyüttes és zenekarok is vannak Erdélyben is.” 

 

VeLaTour - kerékpár- és gyalogtúra a palicsi Vermes Lajos-napokon 
2025. május 25. – Pannon RTV 

A Vermes Lajos-napok harmadik és egyben utolsó napján a testmozgásé és a közösségépítésé 

volt a főszerep. A résztvevők kerékpár- és gyalogtúrákon vehettek részt. Ezen felül sor kerül az 

elismerő oklevelek kiosztására és nyeremények kisorsolására. A kerékpártúra résztvevői 

Palicson a Zenepavilonnál gyülekeztek a reggeli órákban. A közel száz jelenlévő Vajdaság több 

településéről és Magyarországról érkezett, hogy közösen tekerjenek Magyarkanizsára és vissza. 

Szabadka és Kiskunhalas 2016 óta testvérvárosok. Az elmúlt években több kerékpártúrát is 

szerveztek a két település között, ezek résztvevői pedig mindig nyitottak az új élményekre és 

barátságokra, úgyhogy ezúttal is részt vettek az eseményen. 

  

Német László bíboros: XIV. Leó pápával szemben nagyok az elvárások 
2025. május 25. – Pannon RTV 

XIV. Leó könnyebb helyzetben van elődjénél, ami a béketeremtés lehetőségeit illeti, 

Ukrajnában éppúgy mint Gázában - nyilatkozta Német László bíboros, belgrádi metropolita 

érsek az MTI-nek Ostiában, ahol címtemplomát foglalta el szombat este. Német bíboros úgy 

vélte, természetes, hogy az új pápával szemben nagyok az elvárások, mivel új személy került az 

egyház élére, és ilyenkor a világ sokat vár tőle. Hozzátette: az is számít, hogy XIV. Leóból  „árad 

a nyugalom és a békesség, és ezt a többieknek is megpróbálja átadni”. Ami a béketeremtés 

lehetőségét illeti, szerinte jobb helyzetben van mint Ferenc pápa, mivel Ukrajnában negyedik 

évébe lépett a háború, majdnem két éve tart Gázában, és a felek fáradtak, az emberek békét 

akarnak. „Tehát XIV. Leó számára könnyebb lesz megszólítani a békére irányuló széles vágyat 
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a világban, és remélem, hogy támogatottabb is lesz, hiszen az emberek többsége úgy látja, az új 

pápa mindenki fele nyitott. Ferenc pápa is az volt, de azáltal, hogy XIV. Leó pápa három 

kontinensen szolgált, össze tud kötni földrészeket” - nyilatkozta a belgrádi főegyházmegye 

metropolita érseke az MTI-nek. 

                   
Száz perc száz emberért – Huszonkettedik alkalommal is 
2025. május 25. – KISZó 

Huszonkét éve már, hogy Beregszászi Olga, a szülővárosának nevét viselő, Magyarországon élő 

énekes Budapesten szervez jótékonysági koncertet a kárpátaljai nehéz sorsú magyarokért. 

Április 27-én hagyományosan a MOM Kulturális Központban tartották meg a nagyszabású 

rendezvényt, melyen többek mellett fellépett a Kormorán együttes, Balázs Péter színművész, 

Navratil Andrea énekes, a beregszászi Rezeda néptáncegyüttes. Beregszászi Olga rendre 

személyesen hozta el az összegyűlt pénzadományt. Ezúttal nem tudott eljönni, viszont 

Beregszászba látogattak azok a hölgyek, akik első perctől támogatták Olga kezdeményezését. 

Így a Vérke-parti városba érkezett Schmittné Makray Katalin, Magyarország korábbi 

köztársasági elnökének, Schmitt Pálnak a neje, Hampel Katalin Magyar Örökségdíjas 

Divattervező, valamint Béres Klára, a Béres Alapítvány elnöke. 

 

Fontos szerepet játszik a magyar megmaradásban 
2025. május 25. – karpataljalap.net 

A szórványvidéken kiváltképp fontos a magyar tannyelvű líceumok megléte, hiszen 

bástyákként őrzik az asszimiláció hullámverésének kitett sziget- és szórványmagyarságot a 

felolvadástól. Közéjük tartozik a Técsői Magyar Tannyelvű Hollósy Simon Középiskola, 

melynek igazgatójával, Pávlik Tündével lapunk munkatársa beszélgetett el a tanintézet 

helyzetéről. – Hány diákkal, köztük hány 1. osztályos kisdiákkal kezdték a most folyó tanévet, 

és hányan fejezik be a 9. és a 11. osztályt? – A 2024–25-ös tanévet 360 diákkal kezdtük el, 

közülük 28 tanuló 1. osztályos. Idén 37 a 9. osztályosaink száma, és 15 ballagó 11. osztályos 

diákunk van. – Az utóbbi években nő, fogy vagy egy szinten mozog a diáklétszám? – Az utóbbi 

években kicsit fogyott, a múlt tanévben 388-an tanultak nálunk. 

 

Tisztújító közgyűlést tartott a KHÖT – Babják Zoltán maradt az elnök 
2025. május 24. – KISZó 

A Kárpátaljai Határmenti Önkormányzatok Társulása (KHÖT) Makkosjánosiban, a Helikon 

Hotelben tartotta tisztújító közgyűlését. A napirendi pontokat Babják Zoltán elnök ismertette, 

köszöntötte a polgármestereket, bemutatta a megjelent vendégeket, majd megtartotta elnöki 

beszámolóját. Kihangsúlyozta, továbbra is az önkormányzatiság erősítésén fognak dolgozni, 

éppen azért, hogy a felmerülő problémákat még hatékonyabban és célratörőbben tudják 

megoldani. Úgy vélem, a független Ukrajna ideje alatt talán még soha nem volt olyan nehéz 

dolga egy polgármesternek, mint manapság. Akik most ezt a posztot betöltik, nemcsak a 
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közösségük javát kell, hogy szolgálják, hanem az ország boldogulásában is komoly szerepet kell 

vállalniuk, és elmondhatom, hogy az összes kollégám kiválóan végzi a munkáját – emelte ki 

Babják Zoltán. Hozzátette, örömteli és egyben felelősségteljes a mai tanácskozás, hiszen pár év 

kihagyás után lehetőségük nyílik közösen értékelni munkájukat, számot adni az 

eredményeikről, megvitatni közös gondjaikat, illetve megújítani szervezetük vezetését. 

 

Diákkonferenciával és könyvbemutatóval méltatták Erdélyi Béla festőművészt 

Munkácson 
2025. május 25. – Karpat.in.ua 

Diákkonferenciával és könyvbemutatóval méltatták Erdélyi Béla Európa-szerte ismert 

festőművész születésének 130.-ik évfordulóját. A program a Munkácsy Mihály Magyar Ház és 

Kárpátaljai Művészeti Akadémia közös szervezésében valósult meg. Az ifjú kutatók 

eredményeit ismertető találkozónak az Erdélyi Béla Emlék- és Alkotóház adott otthont. A 

Munkácsy Mihály Magyar Házban pedig Kopriva Attila festőművész, művészettörténész, 

valamint Kopriva Nikolett költő közös, Erdélyi Béla családi háza Munkácson című 

tudományos-ismeretterjesztő kiadványának bemutatására került sor. A kárpátaljai festőiskola 

egyik alapítója történelmi, filozófiai és művészettörténeti jelentőségét bemutató kötet 

részletesen ismerteti a művész egykori családi házának helyreállítási folyamatát. 

 

Ismét Karitász-napot szerveztek Beregszászban 
2025. május 24. – Kárpátalja.ma 

A Karitász dolgozóinak időről időre szükségük van arra, hogy találkozzanak egymással, 

megosszák tapasztalataikat, elmeséljék nehézségeiket, örömeiket, együtt tervezzék a jövőt és 

együtt mondjanak hálát az elmúlt időszakért. A találkozó minden alkalommal egy mély 

feltöltődést jelent, erőt ad nekik, hogy továbbra is szeretetteljesen folytassák a szegények, 

rászorultak segítését, szolgálatát. A rendezvénynek a beregszászi Pásztor Ferenc Közösségi és 

Zarándokház és a római katolikus templom adott otthont május 23-án. Az eseményre 

Kárpátalja több pontjáról érkeztek Karitász-munkatársak, mint például Munkácsról, 

Gyertyánligetről, Beregszász környékéről. A rendezvény vendégei és előadói pedig a Duna-

kanyar vidékéről érkeztek: Balogh László, börzsönyaljai plébános és Kovács Gábor, az 

Egyházmegyei Karitász vezetője Vácról. 

 

MTA 200 – Tudományos konferencián mutatkozott be Kárpátalja 
2025. május 23. – Kárpátalja.ma 

Május 22-én tudományos konferenciával kezdődött Kárpátalja bemutatkozása a Magyar 

Tudományos Akadémia (MTA) 200 éves jubileumi rendezvénysorozatán, a Határon túli 

magyar tudományos intézetek és szervezetek ünnepi hónapja keretében. A budapesti 

eseményen a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola képviselői ismertették a térség 

felsőoktatásának helyzetét, kutatási irányait, valamint a kárpátaljai magyar tudományosság és 

kultúra szerepét. A jelenlévőket Kocsis Károly, a Magyar Tudományos Akadémia rendes tagja 

köszöntötte. „Az a tett, amely kétszáz évvel ezelőtt történt, oda jutott, hogy ma együtt 
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ünnepelhetjük a magyar tudományt. Mára már az akadémikusok sorát közel kétezer határon 

túli személy gyarapítja, a kárpátaljai tudósok munkája pedig kiemelkedő színvonalú” – 

mondta. Csernicskó István, a Rákóczi-főiskola rektora, az MTA külső tagja kiemelte, hogy ma 

az MTA 200 éves évfordulója mellett a Kárpátaljai Magyar Akadémiai Tanács tíz évét is 

ünnepeljük. 

 

A harmónia, az élénk, vidám színek festője – Helj László kiállítása a Horváth Anna 

Múzeumban 
2025. május 23. – KISZó 

Helj László festőművész, grafikus, a Beregszászi Népszínház és a Bereg Alkotóegyesület egykori 

tagja időszaki kiállításának megnyitójára Beregszászban, a Horváth Anna Múzeumban került 

sor. A tárlat nemcsak a művész gazdag életművéből kínál válogatást, de egyúttal mérföldkő is 

a múzeum életében, hiszen az intézmény második emeleti kiállítóterme ezentúl időszaki 

kiállításoknak ad otthont, így a Horváth Anna-hagyaték mellett a kortárs művészet is szerepet 

kap az épületben. Helj László kiállítása az első ebben az új sorozatban. 

  

Elektronikus sajtó 
 

 

Kárpát-medence 
2025. május 18. – M1 

 

Átadták a magyar állami támogatásból felújított Koháry - kúriát Füleken 

 

Ünnepélyes keretek között adták át a felvidéki Füleken a megújult Koháry-kúriát, amely a helyi 

magyar cserkészet központja lesz. Az épület a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség ingatlana, 

aminek megvásárlásához, és teljes körű felújításához a magyar kormány nemzetpolitikai 

államtitkársága járult hozzá. Az átadón részt vett Nacsa Lőrinc, nemzetpolitikáért felelős 

államtitkár. „Hiszem, hogy a Koháry-kúria a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség tekintetében 

egy kiváló gazdára talált, ugyanis a cserkészmozgalom mindig is több volt egy egyszerű ifjúsági 

szervezetnél.“ 

 

Délvidéki pásztorfurulyások 

 

A Kárpát-medence egyik legkedveltebb népi hangszere, ami napjainkban is nagy 

népszerűségnek örvend, a pásztorfurulya. Délvidéken is tanítják ennek az egyedi, elsősorban a 

pásztorhagyományokhoz kötődő hangszernek a használatát. Én öt éve furulyázok és az iskolába 

bejött a Tóth Ugyonka Frigyes, hogy bejelentse, hogy lesz itt ilyen népzene találkozó és énekem 
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eszembe jutott, hogy létezik a furulya is. A csoportban most ketten gyakorolnak. A hangszer 

hangját Adél is hamar megszerette, így a zeneiskola mellett hetente eljár a furulyaórákra is. 

 

25 éves a Kárpátaljai Magyar Diákok és Fiatal Kutatók Szövetsége 

 

Negyed évszázada alakult meg a Kárpátaljai Magyar Diákok és Fiatal Kutatók Szövetsége. A 

jubileumi ünnepséget előkészítő elnökségi ülésen Somogyi Dorina elnök kiemelte, hogy a 

„közösséget, lehetőséget, jövőt építeni” mottóval megalakult szövetség céljai az elmúlt negyed 

század alatt sem változtak. Hisszük, hogy a kárpátaljai magyar fiatalság számára értéket 

teremteni nem csupán lehetőség, hanem kötelesség. Épp ezért próbáljuk minél jobban 

inspirálni, segíteni és összetartani azokat a fiatalokat, akik ilyen nehéz körülmények ellenére is 

amellett döntöttek, hogy itthon, Kárpátalján építik tovább saját maguk és közösségük jövőjét. 

  

Szülőföldön való boldogulás – Hatvan éves családi vállalkozás Zentán 

 

A kőfaragó mesterség nem csupán szakma, hanem családi örökség is a zentai Faragó családban. 

Bár az ipari technológiák térhódítása miatt csökkent a kézi kőfaragás jelentősége, még mindig 

vannak olyan mesterek és családok, akik generációkon át örökítik tovább őseik tudását.  

 

 

Határok nélkül 
 

2025. május 23. – Kossuth Rádió  

 

 

A Magyar Tudományos Akadémia 200 éves jubileumi rendezvénysorozatának részeként május 

12–26. között rendezik meg a Határon túli magyar tudományos intézetek és szervezetek ünnepi 

hónapját. Ez idő alatt a külhoni magyar tudományosság képviselői kapnak bemutatkozási 

lehetőséget.  

 

A Magyar Tudományos Akadémia intézményén belül 1996-ban létrejött a Magyar 

Tudományosság Külföldön Elnöki Bizottság, 2000 óta a köztestület megnyílt a 

Magyarországon kívül élő, magukat magyarnak (is) valló tudósok számára. 2007-ben a 

Kolozsvári Területi Bizottság, 2008-ban a Vajdasági Magyar Akadémiai Tanács, valamint 

2013-ban a Szlovákiai Magyar Akadémiai Tanács megalakulásával az MTA még szorosabbra 

fűzte kapcsolatait a külhoni magyar kutatókkal. 2015. október 30-án Ukrajnában is megalakult 

a Kárpátaljai Magyar Akadémiai Tanács. 

 

Idén május 22–23-án a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola képviseli Kárpátalját 

az Akadémián, bemutatva a térség magyar tudományos és kulturális életét. A program során a 

főiskola ismerteti a kárpátaljai felsőoktatás sajátosságait, aktuális kutatási eredményeit, 

valamint a könyvkiadás terén elért sikereit. Részletek Iváncsik Attilától. 

https://mediaklikk.hu/radio-lejatszo-kossuth/?date=2025-05-23_18-01-12&enddate=2025-05-23_18-40-38&ch=mr1
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Átadták a Vajdasági Magyar Újságírók Egyesületének kiemelkedő újságírói tevékenységeket 

méltató díjait a Zentai Magyar Kamaraszínházban. Életműdíjjal tüntették ki Dormán László 

nyugalmazott fotóriportert, újságíró-szerkesztőt, a Határok nélkül korábbi munkatársát is. A 

díjakkal az egyesület ráirányítja a figyelmet a kiváló teljesítményt nyújtó újságírókra, és arra 

ösztönözi őket, hogy a továbbiakban is remek színvonalú munkát végezzenek – mondja Tóth 

Lívia, a Vajdasági Magyar Újságírók Egyesületének alelnöke, akit elsőként hallunk Szerda T. 

Fanni összeállításában. 

 

Harmadik alkalommal nyitotta meg kapuit a Sepsibook a háromszéki megyeszékhelyen. A 

sepsiszentgyörgyi könyvfesztivál szervezői kezdettől fogva a gyerekekre építettek, nincs ez 

másként idén sem. Veres Emese-Gyöngyvér rögtön dedikáltató gyerekekbe botlott. 

 

Csonoplya nyugat-bácskai kis falu Zombor közelében. Magyar nyelvű oktatás ott már régóta 

nincs, az anyanyelvápolás a plébánián, egy színjátszókör keretében történik. Hajdú László 

plébánossal, valamint a színjátszókör két tagjával, Ádám Mónikával és Gardil Rolanddal 

beszélget Németh Ernő.   

 

Az erdélyi magyar hivatásos néptáncegyüttesek marosvásárhelyi találkozóján ma a 

székelyudvarhelyi és a sepsiszentgyörgyi társulat mutatta be műsorát. Az Udvarhely 

Néptáncműhely a Barokk Ballada, a Háromszék Táncszínház az Ecce Homo előadással lépett 

színpadra. A seregszemlére hozott produkciók jelzik az együttesek művészi koncepcióját, a 

magyar néptánc-, és népzenekultúra melletti elkötelezettségét, de az új kifejezési formák, a 

különböző műfajok ötvözése iránti nyitottságát is - mondja Virág Endre, a Háromszék 

Táncszínház vezetője, Erdei Edit-Zsuzsánna összeállításában. 

 

 

 


